

37. 古代中国哪位教育家认为,‘人人都应该有受教育的权力’。

- (1) 孔子 (2) 老子 (3) 孙子 (4) 庄子

38. 秦始皇统一中国后, 主要依靠什么哲学思想?

- (1) 儒家 (2) 道家 (3) 法家 (4) 兵家

39. 中国改革以前搞平均主义, 职工干好干坏, 干多干少, 工资都一样, 这就叫:

- (1) ‘吃平等锅饭’ (2) ‘吃大锅饭’ (3) ‘吃小锅饭’ (4) ‘吃一同锅饭’

40. 记录巴金在文化大革命时候经历和感想 的 文集是:

- (1) 《随想录》 (2) 《创造十年》 (3) 《三里湾》 (4) 《锻炼锻炼》

Attempt any five questions. Write answer in 150-200 words. Each question carries 16 marks. Answer each question on separate page, after writing Question Number.

किन्हीं पाँच प्रश्नों के उत्तर 150-200 शब्दों में दीजिए। प्रत्येक प्रश्न 16 अंकों का है। प्रत्येक प्रश्न का उत्तर अलग पृष्ठ पर प्रश्न संख्या लिख कर शुरु करें।

1) 毛泽东提‘论十大关系’的主要目的是什么? 讲任何两个‘关系’

2) 毛泽东说过“文字必须改革”, 分析。

3) 描写一下鲁迅在“阿 Q 正传”里提出的当时中国社会问题。

4) 解释 赵树理的短篇小说“小二黑结婚”的^基本内容。

5) 艾青是现当代有名诗人, 介绍他的生命与诗歌。

6) 请比较一下唐代诗人李白和杜甫的生命与作品。

7) ‘对外开放’以来中国有了什么政治经济变化, 解释。

8) 简单的描写古老印中文化交流。

9) 分析 80 年代以来印中贸易的状况。

10) 邓小平为什么提出了“解放思想”的主题? 解释^他的政治民主思想。

Question Booklet No.

(To be filled up by the candidate by **blue/black ball-point pen**)

Roll No.

--	--	--	--	--	--	--	--

Roll No. (Write the digits in words)

Serial No. of OMR Answer Sheet

Day and Date

(Signature of Invigilator)

INSTRUCTIONS TO CANDIDATES(Use only **blue/black ball-point pen** in the space above and on both sides of the **Answer Sheet**)

1. Within 10 minutes of the issue of the Question Booklet, Please ensure that you have got the correct booklet and it contains all the pages in correct sequence and no page/question is missing. In case of faulty Question Booklet, bring it to the notice of the Superintendent/Invigilators immediately to obtain a fresh Question Booklet.
2. Do not bring any loose paper, written or blank, inside the Examination Hall *except the Admit Card without its envelope*.
3. *A separate Answer Sheet is given. It should not be folded or mutilated. A second Answer Sheet shall not be provided.*
4. Write your Roll Number and Serial Number of the Answer Sheet by pen in the space provided above.
5. *On the front page of the Answer Sheet, write by pen your Roll Number in the space provided at the top, and by darkening the circles at the bottom. Also, wherever applicable, write the Question Booklet Number and the Set Number in appropriate places.*
6. *No overwriting is allowed in the entries of Roll No., Question Booklet No. and Set No. (if any) on OMR sheet and Roll No. and OMR sheet No. on the Question Booklet.*
7. *Any changes in the aforesaid-entries is to be verified by the invigilator, otherwise it will be taken as unfair means.*
8. *This Booklet contains 40 multiple choice questions followed by 10 short answer questions. For each MCQ, you are to record the correct option on the Answer Sheet by darkening the appropriate circle in the corresponding row of the Answer Sheet, by pen as mentioned in the guidelines given on the first page of the Answer Sheet. For answering any five short Answer Questions use five Blank pages attached at the end of this Question Booklet.*
9. For each question, darken only one circle on the Answer Sheet. If you darken more than one circle or darken a circle partially, the answer will be treated as incorrect.
10. *Note that the answer once filled in ink cannot be changed.* If you *do not wish to attempt* a question, leave all the circles in the corresponding row blank (such question will be awarded zero marks).
11. For rough work, use the inner back page of the title cover and the blank page at the end of this Booklet.
12. Deposit *both OMR Answer Sheet and Question Booklet* at the end of the Test.
13. You are not permitted to leave the Examination Hall until the end of the Test.
14. If a candidate attempts to use any form of unfair means, he/she shall be liable to such punishment as the University may determine and impose on him/her.

[उपर्युक्त निर्देश हिन्दी में अन्तिम आवरण-पृष्ठ पर दिये गये हैं।]

Total No. of Printed Pages : 16

1. Who of the following is called Vikramaditya ?

- (1) Chandragupta I (2) Chandragupta II
(3) Kumargupta (4) Mihir Kul

निम्नलिखित में से किसे 'विक्रमादित्य' कहा गया है ?

- (1) चन्द्रगुप्त I (2) चन्द्रगुप्त II
(3) कुमार गुप्त (4) मिहिर कुल

2. Buddhist, Hindu and Jain rock-cut caves exist at :

- (1) Ajanta (2) Elephanta (3) Ellora (4) Nasik

बौद्ध, हिन्दू तथा जैन शैलकृत गुफाएँ पाई जाती हैं :

- (1) अजन्ता में (2) एलीफैंटा में (3) एलोरा में (4) नासिक में

3. What is the playing time of the full version of the Indian National Anthem ?

- (1) 47 Seconds (2) 50 Seconds (3) 52 Seconds (4) 60 Seconds

भारतीय राष्ट्रगान की पूरी धुन को बजाने में कितना समय लगता है ?

- (1) 47 सेकेण्ड (2) 50 सेकेण्ड (3) 52 सेकेण्ड (4) 60 सेकेण्ड

4. The Indian Universities were first founded in the time of :

- (1) Macaulay (2) Warren Hastings
(3) Lord Canning (4) Lord William Bentinck

भारतीय विश्वविद्यालयों की स्थापना सबसे पहले किसके समय में हुई थी ?

- (1) मैकाले (2) वारेन हेस्टिंग्स
(3) लॉर्ड कैनिंग (4) लॉर्ड विलियम बेंटिंक

5. 'National Education Day' is celebrated in the memory of :

- (1) Sarvepalli Radhakrishnan (2) Gopal Krishna Gokhale
(3) Madan Mohan Malviya (4) Maulana Abul Kalam Azad

'राष्ट्रीय शिक्षा दिवस' किसकी स्मृति में मनाया जाता है ?

- (1) सर्वपल्ली राधाकृष्णन (2) गोपाल कृष्ण गोखले
(3) मदन मोहन मालवीय (4) मौलाना अबुल कलाम आज़ाद

6. Who was appointed the first Vice-Chancellor of Banaras Hindu University ?

- (1) Madan Mohan Malviya (2) S. Radhakrishnan
(3) Shanti Swaroop Bhatnagar (4) Sir Sundar Lal

काशी हिन्दू विश्वविद्यालय का प्रथम कुलपति कौन नियुक्त हुआ था ?

- (1) मदन मोहन मालवीय (2) एस० राधाकृष्णन
(3) शांति स्वरूप भटनागर (4) सर सुन्दर लाल

7. Rabindra Nath Tagore was awarded 'Nobel Prize' in the year :

- (1) 1911 (2) 1912 (3) 1913 (4) 1914

रबिन्द्र नाथ टैगोर को नोबेल पुरस्कार से किस वर्ष सम्मानित किया गया ?

- (1) 1911 (2) 1912 (3) 1913 (4) 1914

8. Who is famous as 'Devbani' ?

- (1) Sanskrit (2) Hindi (3) Bangla (4) Telgu

'देववाणी' के रूप में कौन चर्चित है ?

- (1) संस्कृत (2) हिन्दी (3) बंगला (4) तेलगू

9. When ancient Olympic games were started ?

- (1) 394 B.C. (2) 493 B.C. (3) 676 B.C. (4) 776 B.C.

प्राचीन ओलम्पिक खेल कब प्रारंभ हुए ?

- (1) 394 ई० पू० (2) 493 ई० पू० (3) 676 ई० पू० (4) 776 ई० पू०

10. 'Indian Institute of Mass Communication' is situated in :

- (1) New Delhi (2) Bangalore (3) Ahmedabad (4) Chennai

'इंडियन इंस्टीट्यूट ऑफ मास कम्युनिकेशन' कहाँ स्थित है ?

- (1) नई दिल्ली में (2) बैंगलोर में (3) अहमदाबाद में (4) चेन्नई में

11. 他看到那个笑话，。。。哈哈大笑起来。

- (1) 大意地 (2) 不意的 (3) 不出得 (4) 不宜得

12. “看不起”的近义词是：

- (1) 低视 (2) 轻视 (3) 重视 (4) 看中

13. 老舍的著作《茶馆》是：

- (1) 小说 (2) 诗集 (3) 散文 (4) 话剧

14. 茅盾的第一篇小说叫什么？

- (1) 《幻灭》 (2) 《动摇》 (3) 《蚀》 (4) 《虹》

15. 中国哪位女作家对泰戈尔的思想有了很大的影响？

- (1) 丁玲 (2) 冰心 (3) 张杰 (4) 张天翼

16. 批判中国腐朽封建科举制度的一部优秀的古典讽刺小说是：

- (1) 《儒林外史》 (2) 《聊斋志异》 (3) 《红楼梦》 (4) 《三国演义》

17. “泼水节”是哪个中国少数民族的节日？

- (1) 白族 (2) 侗族 (3) 瑶族 (4) 傣族

18. 讲解员。。。学生们给展览提意见。

- (1) 问 (2) 回答 (3) 让 (4) 向

19. 台湾的大多数汉族人说什么方言？

- (1) 闽方言 (2) 湘方言 (3) 吴方言 (4) 客家方言

20. 描写“文化大革命”使人民遭受苦难的作品被称为。。。

- (1) “反思文学” (2) “改革文学” (3) “伤痕文学” (4) “当地文学”

21. 哪一个不是动态助词？

- (1) 了 (2) 呢 (3) 着 (4) 过

22. 中国哪条河的注入地是孟加拉湾？

- (1) 珠江 (2) 黄河 (3) 雅鲁藏布江 (4) 长江

23. 1951年. 获斯大林文学奖金的现, 当代女作家丁玲, 写成的长篇小说是:

- (1) 《南国之夜》 (2) 《边城》 (3) 《黄金》 (4) 《太阳照在桑干河上》

24. 至今为中国人民所喜爱的神话故事《西游记》是谁的著作？

- (1) 玄奘 (2) 罗贯中 (3) 吴承恩 (4) 曹雪芹

25. 中国古代哲学把哪五种元素叫做“五行”？

- (1) 土, 风, 水, 火, 天 (2) 土, 风, 水, 火, 金
(3) 土, 风, 木, 金, 水 (4) 土, 木, 火, 金, 水

26. ‘三仙姑’和‘二诸葛’是哪一篇著名小说的人物？

- (1) 《李有才板话》 (2) 《三里湾》 (3) 《背影》 (4) 《小二黑结婚》

27. 中国的经济发展目标是, 到2020年变成为一个“全面。。。社会”。

- (1) 伟大 (2) 大康 (3) 健康 (4) 小康

28. 成立于 1921 年的文学社会“创造社”的主要成员有：

- (1) 鲁迅 (2) 胡适 (3) 郭沫若 (4) 陈源

29. 北京的“圆明园”是什么时候修建的？

- (1) 元朝 (2) 明朝 (3) 清朝 (4) 宋朝

30. 什么时候郑和带着船队到南洋去了？

- (1) 元朝 (2) 明朝 (3) 清朝 (4) 唐朝

31. 清朝末为了专门培养懂外文的翻译人才中国创办了。。。

- (1) 大同学堂 (2) 同文馆 (3) 图文堂 (4) 翻译学校

32. 哪位不是魏晋南北朝时期的“三曹”？

- (1) 曹操 (2) 曹丕 (3) 曹植 (4) 曹草

33. 一条熟语的意思是自高，自大，装腔作势，这条熟语是：

- (1) 摆设儿 (2) 摆动着 (3) 摆架子 (4) 摆布子

34. 古代中国第一部字典是：

- (1) 《说文字典》 (2) 《马氏文同》 (3) 《辞海》 (4) 《说文解字》

35. 《煤的对话》是哪位中国现，当代诗人的代表作？

- (1) 何其芳 (2) 郭沫若 (3) 田间 (4) 艾青

36. “千里姻。。。一线牵”

- (1) 结 (2) 联 (3) 缘 (4) 团